
Grensverleggend
Even gelukkig met het spelen 
van hypnotiserende jazz als het 
ontketen van geluidstornado’s 
gaat Nels Clines veelzijdige 
gitaarspel vooral over het met 
een open geest verkennen van 
de gitaarhals. We spreken met 
deze klankboekanier, die zelfs 
zijn snaren met een eierklopper 
aanviel, over improviseren 
zonder angst, coole effecten 
en oude Jazzmasters.    

tekst Jamie Dickson foto’s Rob Monk

N
els Cline is een van de dapperste 
en meest creatieve gitaristen 
van dit moment. Gewapend met 
een arsenaal aan lawaai produ-
cerende apparaten en een goed 
getraind gevoel voor impro-
visatie, verlegt hij de grenzen 

van hoe een gitaar kan klinken steeds verder. 
Naast zijn uitstekende gitaarwerk bij Chicago 
alt-rockers Wilco, is Nels onlangs in de voet-
sporen getreden van John Scofield als gitarist 
van de jazzpioniers Medeski, Martin & Wood. 
Ook is er net een nieuw album uit van zijn eigen 
band, The Nels Cline Singers: ‘Macroscope’ (zie 
de recensie in Gitarist 279). Wij gingen er eens 
goed voor zitten om met de drukstbezette man 
in de alternatieve gitaarwereld te praten over 
zijn voorliefde voor Jazzmasters en Jaguars, 
het schilderen van een geluidslandschap met 
behulp van effecten en hoe te improviseren 
 zonder te vervallen in gitaarmasturbatie.

Je hebt recent een album van live-opnames 
met Medeski, Martin & Wood afgerond. Hoe 
ging dat?

“Dat was hartstikke leuk om te doen; het is 
allemaal geïmproviseerd. We gaan (in juni) 
 toeren en ik heb er echt zin in omdat het zo leuk 
is om met hen te spelen. Het voelt alsof je bent 
geland op een andere planeet waarvan je toch 
de taal blijkt te spreken.”

Waarin verschilt je gitaarwerk met hen 
van wat ze deden met John Scofield?

“Het heeft een andere vibe dan hun werk met 
Sco, denk ik. We spelen nogal psychedelisch en >>
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alles is geïmproviseerd. Eigenlijk komt het er op 
neer dat we gewoon beginnen en maar zien 
waar we uitkomen. Met Scofield zaten ze meer 
in de richting van The Meters, een beetje meer 
funk. Dat doen wij eigenlijk niet en we bespre-
ken ook nooit van tevoren wat we gaan doen, of 
niet gaan doen. Er zijn best momenten dat we 
lekker in een groove blijven hangen en het wat 
meer de kant van funk opgaat. Dat vind ik hart-
stikke leuk, maar het is niet de kern van wat we 
samen doen.”

Wat voor advies heb je voor ons om tot 
opwindende improvisaties te komen en niet 
te vervallen in doorsnee jambandgereutel?

“Dat zou ik niet weten. Ik denk dat ik in mijn 
geval het geluk heb met mensen te kunnen spe-
len die goed luisteren en snel kunnen schakelen 
als dat nodig is. Het heeft te maken met allerlei 
dingen. Een daarvan is dat je je bewust moet 
zijn van het feit dat er allerlei manieren zijn om 
iets te spelen. Iets anders is dat je je bewust 
moet zijn van wat de ander speelt, want dat 
geeft je de mogelijkheid van koers te veranderen 
– om je mee te laten nemen in een nieuwe rich-
ting die wordt aangegeven door de muziek en je 
niet te verzetten omdat je liever in een gebied 
blijft waarin je je comfortabel voelt.

“Als je ideeën hebt, en als iedereen zijn anten-
ne aan heeft staan, dan kan dat. Ik denk dat luis-
teren altijd het belangrijkste element is. Natuur-

lijk moet je bekend zijn met de taal die muziek is 
en met het vocabulaire van je instrument. Maar 
daarbuiten denk ik dat muzikanten die echt kun-
nen spelen en het in zich hebben om wat ik noem 
‘diep te luisteren’ terwijl ze spelen, in staat zijn 
muziek te maken die erg georganiseerd klinkt, 
maar niet te lang op één plek blijft hangen.”

Nachtmerrie
Vind je dat we, gezien de opkomst van 

andere improviserende gitaristen als Jim
Campilongo, te maken hebben met een 

nieuwe golf aan klankexperimenten op 
gitaar?

“Je noemt Campilongo en daar kijk ik wel even 
van op, want ik speel soms ook met Jim! Ja, hij is 
een van mijn favorieten. Om eerlijk antwoord te 
geven op je vraag: ik zou het niet weten – maar ik 
hoop van wel. Ik doe al mijn hele leven dit soort 
dingen. Als er inderdaad een nieuwe golf komt, 
dan sta ik er goed voor. Ik ben heel blij dat ik 
twee tours kan doen met volledig geïmproviseer-
de muziek. Ik had nooit had gedacht dat ik die 
mogelijkheid zou krijgen – het doet me goed.”

Jij experimenteert volop met geluid, 
maar wat is de basis? Welke versterker 
heeft bijvoorbeeld je voorkeur?

“Als ik door Europa toer gebruik ik gewoon 
elke versterker die ze voor me klaar hebben 

staan. Ik vraag altijd specifiek om een buizen-
versterker van 30 tot 50 watt met een 12-inch 
speaker, dat werkt voor mij. Dat krijg ik trou-
wens niet altijd, maar welke versterker er ook 
staat, ik doe altijd mijn best om er iets van te 
maken. Sowieso werk ik veel met effectpedalen, 
dus het maakt niet veel uit als er een versterker 
staat die te veel hoog heeft – dat is mijn ergste 
nachtmerrie, zo’n schelle sound.

“In het algemeen speel ik het liefst over een 
versterker met veel headroom en voeg ik dan 
allerlei soorten vervorming of andere effecten toe 
met mijn pedalen. Meestal kies ik voor een geluid 
met veel laagmidden, een warme sound. Daarom 
gebruik ik als het mogelijk is de Schroeder Audio 
versterker bij Wilco en met mijn eigen band, The 
Nels Cline Singers. Ook gebruik ik versterkers die 
zijn gemaakt uit onderdelen van oude Hammond 
orgels, gebouwd door een bedrijf dat zich Analog 
Outfitters noemt. Hun model Super Sarge is 30 
watt en ze maken er ook een die de Sarge heet, en 
die is 15 watt. Die heb ik in de studio wel eens 
gebruikt, maar hij is voor mij te klein voor livege-
bruik. Mooi zijn ze wel. Soms gebruik ik ook wel 
een ZT, een transistorversterker, puur vanwege 
het gemak. Ook daaruit krijg ik best een goed 
geluid. Het model heet The Club Amp. Het is een 
betaalbare en draagbare versterker”

Gitaargek
En gitaren – is de Jazzmaster nog steeds 

je favoriet?
“Nou en of. De gitaar die iedereen kent (Cli-

nes ’59 sunburstmodel) is in Chicago en woont 
in ‘Wilco World’. Ik heb nu een andere uit 1959 
bij me voor BB&C (Clines

avant-gardejazztrio), die ik twee of drie jaar 
geleden in New York City heb gekocht. Die 
krijgt er flink van langs op het moment. Maar hij 
was al behoorlijk naar de kloten toen ik hem 
kocht, hoor.

“Ik heb een hoop gitaren. Ik heb te veel gita-
ren. Niet omdat ik ze verzamel, maar omdat ik 
er gewoon te veel koop! Soms wil ik een bepaal-
de gitaar omdat hij iets speciaals lijkt te hebben 
en dan duikt zo’n gitaar veel later pas weer op 
voor een of andere opname.

“Als ik met (de Amerikaanse jazzgitarist) 
Julian Lage speel, gebruik ik een’65 Gibson Bar-
ney Kessel. Dat is de perfecte gitaar voor een 
nepjazzer als ik (lacht), omdat hij twee positie-
holtes en twee elementen heeft, en dus meer 
geluiden in zich heeft dan een typische jazzgi-
taar met één positieholte en één element. Ook 
heb ik pas nog met Jim Campilongo gespeeld, 
en daar heb ik mijn Jeff Tweedy model SG 
gebruikt. Wat een goede gitaar is dat, zeg!.

“Wat betreft mijn eigen muziek kom ik altijd 
weer terug bij de Jazzmaster omdat ik daarbij 
niet zonder enkelspoelselementen kan; ik heb 
dat klankspectrum nodig waar ik zo vertrouwd 
mee ben. In feite komt het er op neer dat er 
geen enkele reden is waarom ik al die gitaren 
zou moeten hebben: ik ben gewoon een gitaar-
gek! Ik hoef maar een gekke gitaar te zien en ik 
ben verloren.”

Zag ik je pas ook niet met een gemodifi-
ceerde Jag?

“Weet je, ik had al een Jaguar voor ik ooit een 
Jazzmaster had bespeeld. Het was er een uit 
1966 en ik heb hem nog steeds. Al mijn platen 

“Er is geen enkele reden waarom ik al die gitaren zou 
moeten hebben: ik ben gewoon een gitaargek!”

>>

De Jazzmaster is een natuurlijk bondgenoot 
gebleken voor Cline, een gitarist die van 
 klankexperimenten houdt
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met het oude trio, het Nels Cline Trio, zijn er 
mee opgenomen. Ik heb zelfs zogenaamde jazz-
platen met die gitaar opgenomen. Een vriend 
van mij, een hele goede bassist uit LA genaamd 
Steuart Liebig, noemde het altijd de ‘Jazz Slab’. 
Ik wist niet eens het verschil tussen Jaguars en 
Jazzmasters en wist al helemaal niet van men-
suurverschillen en zo. Ik kocht die Jaguar alleen 
maar omdat het de eerste gitaar was die ik in de 
krant tegenkwam toen ik had besloten dat ik 
zo’n instrument wilde.

“Ik weet nog dat ik er 325 dollar voor betaalde 
en dat mensen zeiden dat dat veel te veel was – tij-
den zijn veranderd… De belangrijkste reden dat ik 
een Jaguar gebruik is het specifieke geluid. Geen 
enkele andere gitaar heeft precies die dunne, 
twangy geluiden dat we associëren met surf.

“De zilverkleurige Jag die ik in Wilco gebruik 
heeft speciale elementen, dus die klinkt niet 
echt meer als een Jaguar. Er zit een Seymour 
Duncan ‘Charlie Christian’ halselement op en 
een superkrachtig brugelement. Die gitaar is 
perfect voor slag en hij gaat keihard. Eigenlijk 
was die gitaar niet meer dan een experiment – 
gekocht op eBay – en we noemen hem de ‘Silver 
Bastard’ omdat toen mijn vriend John Woodland 
er aan werkte bleek dat de hele bedrading in 
was was gegoten en het een pokkenklus was 
om dat er allemaal uit te schrapen.”

Effectkleuren
Je staat ook bekend om je creatieve 

gebruik van effecten. Wat heb je momen-
teel op je plank?

“Met Medeski, Martin & Wood ben ik blijkbaar 

op een vaste set-up uitgekomen. Ik heb altijd 
een volumepedaal. In dit geval is het een Boss 
die is gemodificeerd door een vriend van me in 
Japan. Ook heb ik de eerste versie van de (Digi-
tech) Whammy, die is lekker klein en die doet 
het prima, vind ik. Verder heb ik nog een Boss 
tuner die van alles voedt.

“Ik heb een Z.Vex Fuzz Factory, die ik altijd en 
overal gebruik. Daarnaast nog een Marshall The 
Guv’nor uit de jaren zeventig in een andere 
behuizing omdat hij anders uit elkaar valt. Als ik 
die niet bij me heb, gebruik ik graag de Crazy 
Tube Circuits Starlight distortion, die ook fantas-
tisch is. Nu heb ik de Marshall bij me, omdat ik 
me realiseerde dat ik al mijn Starlight distortions 
heb weggegeven– dat wordt weer nieuwe kopen!

“Op dit moment (op tournee met BB&C) 
gebruik ik een Effector 13 Soda Meiser, maar die 
neem ik niet mee als ik met Medeski, Martin & 
Wood ga spelen. Dat is iets voor het buitenste 
randen van het BB&C klankspectrum. Ik gebruik 
dan liever een SMS Earth Drive voor overdrive, 
omdat die zo klein en compact is – of anders de 
nieuwe Klon overdrive, die volgens mij nog geen 
naam heeft of gewoon Klon heet, en die ik heb 
gekregen van de man die ze ontwerpt.

“Dan zijn er nog mijn Boss DD3 en het Boss 
vibratopedaal uit de jaren tachtig die ik constant 
gebruik, een Electro-Harmonix 16 Second Digi-
tal Delay uit de jaren tachtig, mijn Korg Kaoss 
Pad 2, die ik vooral voor namaak tapedelay-
effecten gebruik, en een Electro-Harmonix Holy 
Grail reverb. Dat is het wel zo’n beetje. Met 
Medeski, Martin & Wood neem ik misschien 
zelfs wel de Bigfoot Magnavibe mee. Die had ik 
misschien ook wel meegenomen voor deze 

Beroemde vrienden
We vroegen gitaarpionier Nels Cline wie vol-
gens hem op dit moment nieuwe gebieden 
voor gitaar ontgint…

“Wel, dat is altijd een lastige vraag om te 
beantwoorden. Ik kan wel een paar men-
sen noemen waarvan ik vind dat ze ver-
nieuwend bezig zijn en die me echt heb-
ben geïnspireerd. Sommigen daarvan zijn 
mijn collega’s. Iemand als Jim Campilongo 
of Julian Lage, met wie ik een duo vorm. 
Of Mary Halvorson en John Dieterich in 
Deerhoof, die ik fantastisch vind. En 
natuurlijk is er Fred Frith, die nu nog net 
zo fris en geweldig is als hij altijd al was. 
Ik ben nooit opgehouden met naar mensen 
als Jim Hall luisteren, en ik vind dat Jeff 
Tweedy, van Wilco, als gitarist zwaar wordt 
onderschat.
“Er zijn zo veel muzikanten die ik bewon-
der en naar wie ik graag luister. Elliott 
Sharp is er daar een van, en sommigen 
van hen zijn mijn beste vrienden – mis-
schien ben ik dus niet helemaal objectief! 
Je hebt een gitariste in New York, ook al 
een vriendin van me, die Ava Mendoza 
heet, die is echt fantastisch. Ik denk dat 
we binnenkort nog veel van haar gaan 
horen.”

>>Een Korg Kaoss Pad 2 en een EHX 16 Second 
domineren Nels Clines huidige tourboard
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(BB&C) tour als ik het idee had gehad dat er 
ruimte voor was. Alles wordt namelijk in een 
kleine koffer gepropt. Misschien neem ik dan 
ook een pedaal mee dat ik in Los Angeles heb 
gekocht en dat in backorder stond. Het is een 
Tube-Vibe. En ik weet niet wie die maakt 
(Effectrode – red.), maar hij lijkt op een Uni-
Vibe, maar dan beter.”

Dat is nogal een arsenaal aan geluiden 
om mee te spelen…

“Ja, het is heel tof. Volgens mij wordt er wel 
wat te veel aandacht aan besteed, maar tegelij-
kertijd zie ik effecten als extra kleuren, kleuren 
om mee te schilderen. Het was toen ik jonger 
was nooit mijn bedoeling om zo’n gast te wor-
den die honderden pedalen gebruikt, maar dat is 
later gewoon van zelf ontstaan.”

Psychedelisch als Hendrix
Wanneer ben je begonnen met je geluids-

experimenten op gitaar?
“Ik denk dat ik in het begin al vrij losgeslagen 

was vanwege de muziek waar ik als twaalfjarige 
in 1967 naar luisterde. Het was een hele kleurrij-
ke periode in de muziek. Volgens mij ging ik in 
eerste instantie experimenteren omdat ik zo 
psychedelisch wilde klinken als een Jimi Hen-
drix-album. Ik luisterde naar The Yardbirds, 
luisterde naar dingen waar de band werd omge-
draaid en met faseverschuivingen en panningef-
fecten werd gewerkt. Ik wilde leren hoe je dat 
soort geluiden maakte.

“Maar na een tijdje ging ik weer een meer con-
servatieve richting op omdat ik nu eenmaal geen 
flamboyante persoonlijkheid ben. Daarom leek 
iemand als Duane Allman me een geschikter rol-
model. Ik raakte een tijdje in de ban van Jan 

Akkerman van Focus en ook jazz. Die combina-
tie van progressieve rock en wat ik hoorde van 
Coltrane en Miles leidde me weer naar Weather 
Report en Herbie Hancocks muziek, en toen 
naar John McLaughlin en dat soort gasten. Ik 
begon mijn harmonische grenzen steeds verder 
te verleggen. 

“Toen begon ik te improviseren met een paar 
vrienden. Er kwam een trio met mijn broer en een 
gast die Brian Horn heette. Al heel snel maakten 
we een soort geïmproviseerde ruimtemuziek 
waarin van alles voorbij kwam; een hele vrije 
groep die klonk als een soort post-Pink Floyd en 
een beetje… van alles, weet ik veel, Krautrock. 
Geen idee wat we aan het doen waren, ruimtemu-
ziek! Dat was ook de tijd dat ik me begon te reali-
seren dat ik uiteindelijk toch geen purist was. 
Vandaar ging ik steeds een stapje verder.”

Wat is de volgende stap??
“Dit jaar zit ramvol, als ik het zo bekijk. Het 

eerstvolgende wat uitkomt is, geloof ik, het 
album met Medeski, Martin & Wood. Ik weet 
niet hoe ze dat gaan noemen, het zou binnen een 
maand of twee moeten verschijnen (het inmid-
dels verschenen album heet ‘Woodstock Sessi-
ons’ – red.).

“Ook verschijnt er een album van mijn band, 
The Nels Cline Singers, het eerste sinds een tijd-
je: ‘Macroscope’. Dat is de eerste plaat die we 
hebben opgenomen met onze nieuwe bassist en 
die zit al weer tweeënhalf jaar in de band! Het is 
dus Trevor Dunn op bas en we hebben wat men-
sen uitgenodigd om mee te doen, waaronder 
mijn vrouw, Yuka Honda.

“Ook doe ik wat duogigs met Julian Lage in 
Canada en onze plaat met duetten is inmiddels 
klaar. We hopen dat album tegen de herfst van 
dit jaar uit te brengen. Een titel hebben we nog 

niet, we noemen het voorlopig ‘Duets’. Dat ver-
schijnt ook op het Mack Avenue/Cryptogramop-
hone label, net als de nieuwe Singers-plaat.” G

‘Macroscope’ van The Nels Cline Singers is ver-
schenen op Mack Avenue/New Arts International.

Beluister ‘Macroscope’ van The 
Nels Cline Singers en ‘Woodstock 
Sessions’ van Medeski, Martin & 
Wood op Gitarist Extra

>>

Cline-effecten, met o.a. een Digitech Whammy, 
Z.Vex Fuzz Factory en SMS Earth Drive

“Ik ben heel blij dat ik twee 
tours kan doen met volledig 

geïmproviseerde muziek. Ik had 
nooit had gedacht dat ik die 

mogelijkheid zou krijgen”
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